
Zobrazení jsou pouze pro demonstrační účely. Před koupí, prosíme, konzultujte s oficiálním prodejcem.
*Nabídka platí u vybraných prodejců na vybrané produkty od 26. září do 8. října 2023 nebo do vyprodání zásob. Více informací na www.xiaomipromo.cz.

**Servis ochrany displeje se řídí podmínkami uvedenými na: https://www.mi.com/global/service/warranty.
***Pouze pro nové uživatele. Zrušení kdykoli. Kompletní podmínky: https://event.mi.com/global/youtubepremium.

****Pouze pro nové uživatele Google One. Zrušení kdykoli. Kompletní podmínky: https://event.mi.com/global/google-one.****Pouze pro nové uživatele Google One. Zrušení kdykoli. Kompletní podmínky: https://event.mi.com/global/google-one.

Více se dozvíš
na smarty.cz
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Maskoty hokejovéhomistrovství světa příští rok v Česku budou králíci z klobouku.
Organizátoři vsadili na stejné postavičky jako v roce 2015, tentokrát mají modré dresy.

Milí čtenáři,
zítra 28. září, tedy
v Den české státnosti,
deník Metro nevychází.
S další várkou
zajímavého čtení se
vám vrátíme v pátek.

ČT
K

Bob a Bobek

Ve státní svátekmůžete vyrazit například na jednodenní výlet. DeníkMetro přináší
několik tipů na zajímavámísta a akce, kde se zítra rozhodně nudit nebudete. STRANA 9

Roztomilí psí záchranáři
se vracejí s dalším
dobrodružstvím. Do kin
míří Tlapková patrola
ve velkofilmu. STRANA 12

Litomyšlí vás provede
proslulý rytíř Toulovec

středa 27. září 2023 / č. 180 mojemetro denikmetro
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Největší komplikací při pro-
deji podílu na nemovitosti
bývalo předkupní právo.
To bylo 1. 7. 2020 nove-
lou občanského zákoníku
fakticky zrušeno. I přes-
to mnozí majitelé podílů
netuší, že se svým majet-
kem mohou konečně volně
nakládat.

Jednou z příčin vzniku
podílového spoluvlastnictví
je dědictví. „Je to bohu-

žel smutné, ale rozdělení
nemovitosti z důvodu řešení
pozůstalosti velmi často do
rodin vnáší sváry, které nelze
úplně jednoduše překonat“
říká Jan Mašek ze společ-
nosti Skayo Capital, která
se na výkupy podílů na
nemovitostech specializuje.
„Těch situací, jak podílové
spoluvlastnictví vznikne, je
ale celá řada. Již zmiňované
řešení pozůstalosti, rozvod,
rozpad podnikání.“

Mnoho majitelů o mož-
nosti prodat podíl na
nemovitosti bohužel vůbec
neví. „Lidé mají majetek
a vůbec netuší, že jej mohou
prodat. My od nich podíl
vykoupíme, rychle a za
férovou cenu. Obratem tak
získají peníze, o kterých ani
netušili, že je mohou mít“.

Podíl na nemovitosti můžete prodat,
je to jednoduché

skayocapital.cz

Za víc, než myslíte
Nemusíte se už dál dohadovat
Diskrétně, nepotřebujete souhlas
spolumajitelů

Vykoupíme váš podíl
na nemovitosti

Porod dítěte, které
mělo být ještě pár
týdnů v mateřském
lůně, býval dříve
„logistickým“
manévrem.

Vidět a slyšet. To je jeden z be-
nefitů, který přináší inovova-
ný způsob při příchodu nedo-
nošeného miminka na svět –
kombinace moderních pří-
strojů s variabilním lůžkem.
Nedochází totiž k situaci,

kdy je matce nedonošené
dítě ihned po porodu odebrá-
no a přeneseno na jednotku
intenzivní péče pro brzo na-
rozené děti. Novorozenec,
i když už ho porodníci napo-
jují na přístroje, aby podpoři-
li jeho dýchání a další funk-
ce, je v prvníchminutách stá-
le napojený na matku pupeč-
ní šňůrou, což mu umožňuje

lepší adaptaci na vnější pro-
středí.

„Dítě je stále napojené na
krevní oběh matky, navíc se
tím snižuje riziko krvácení,“
vysvětluje Tereza Lamberská,
lékařka perinatologického
centra na Gynekologicko-po-
rodnické klinice Všeobecné
fakultní nemocnice Praha,

známé jako Apolinář. Navíc
na speciálním otočném ma-
lém lůžku je v těsné matčině
blízkosti. Součástí lůžka jsou
i přístroje nutné k monitoro-
vání životních funkcí dítěte,
včetně inkubátoru. I to je no-
vinka. Po uložení do něho zů-
stává novorozenec v blízkém
kontaktu s matkou.

„Dříve byl v jedné místnos-
ti porodní sál, v další jipka,“
říká Richard Plavka, primář
porodnice. Odpadá odebrání
miminka od matky, jeho pře-
nášení na jiné oddělení. Lůž-
ko bylo vyrobeno individuál-
ně, s ohledem na postupy po-
rodníků při péči o předčasně
narozené děti. PAVEL HRABICA

inzerce

Nové přístroje i postup
usnadní první kontakty

Děti, které přijdou na svět
dříve, se dělí z lékařského
hlediska na čtyři kategorie.

• Lehce nedonošené se
narodí mezi 34. a 36. týd-
nem z celkových 37.

• Středně nedonošené jsou
mezi 32. a 36. týdnem.

• Těžce nedonošené od
28. do 31. týdne, extrém-
ně v 27. týdnu a dříve.

Spejbl a Hurvínek
Zítra od 13 hodin přivítá
park Na Jezerce v Praze 4
další ročník tradiční akce
Svatováclavské velebení. Na
příchozí čeká bohatý pro-
gram! Těšit se můžete na Di-
vadlo Pruhované panenky,

Divadlo Spejbla a Hurvínka
nebo hudební vystoupení
Kujme pikle band. MET

Pomůže řidičům
Zaplatit při parkování za mi-
nuty stání, ukončit parková-
ní dříve nebo najít volná par-

kovací místa umožní řidi-
čům nová parkovací aplika-
ce EasyPark (EP), která začí-
ná fungovat v Česku. Do kon-
ce roku by mohla být k po-
užití ve třicítce měst. EP
vznikla v roce 2001 ve Skan-
dinávii, a funguje ve víc než
20 státech a 4000 městech.

Nahý Čech jde
v Itálii k soudu
Český umělec a performer
Václav Pišvejc půjde ve Flo-
rencii před soud za to, že
v centru města nahý vylezl
na známé renesanční souso-

ší Herakles a Kákos, uvedla
agentura ANSA. Pišvejc čelí
obvinění z obscénních aktů
na veřejnosti a poškození
památky. Do zahájení proce-
su 30. listopadu se bude mu-
set hlásit jednou týdně na
policii, oznámil jeho advo-
kát Fabio Clauser. ČTK

Unikátní lůžko umožní, aby bylo předčasně narozené dítě v blízkosti
matky a pupeční šňůra ještě nebyla přestřižená. METRO

NEDONOŠENÉ

KRÁTCE
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Seznam všech prodejen nawww.albert.cz
*Nejvýhodnější cena na trhu za posledních 30 dní.
Akce platí v prodejnách supermarket Albert od 27.9. do 3. 10.2023 nebo do vyčerpání zásob v jednotlivých prodejnách.
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Okurka salátová
hadovka
1 ks

Albert
Dětské
plenky
Maxi 54 ks, 1 ks
= 3,69 Kč Akce
/3,32 Kč Aplikace,
v nabídce
další velikosti
▼ 179 Kč (0 %)*

Sunar Complex
Kojenecká výživa
600 g, 1 kg = 448,34 Kč Akce /398,34 Kč
Aplikace, vybrané druhy
▼ 269 Kč (-11 %)*

Rama
400 g, 100 g = 9,98 Kč,
vybrané druhy
▼ 69,90 Kč (-42 %)*

NEPORAZITELNÉ

V pátek začne
největší architekto-
nický festival u nás.
Den architektury
nabídne mezi
29. zářím až 5. říj-
nem stovky zdarma
přístupných akcí.

Po celém Česku i na Sloven-
sku budou svůj svátek slavit
všichni, kteří se zajímají o ar-
chitekturu, a také fanoušci
objevování míst, kam se bež-
ně nedostanou. Až do 5. října
se bude konat festival Den ar-
chitektury. Bohatý program
se uskuteční v Praze, Brně,
Ostravě, Opavě, Plzni a ve
stovce dalších měst a obcí.
Opět otevře běžně nepřístup-
né budovy, nabídne architek-
tonické procházky s pouta-
vým výkladem, cyklovyjížď-
ky, přednášky, ale i divadelní

představení a koncerty a ce-
lou řadu dalších akcí.
Letošní ročník bude na

téma, jež bývá většině laiků
v architektuře téměř skryto,
přitomkolem nich třeba den-
ně chodíme – konstrukce.

Program se zaměří na vý-
jimečná konstrukční řešení,
a to jak v historické architek-
tuře, industriální architektu-
ře, tak u staveb 20. až 21. sto-
letí. „Na nejrůznějších mís-
tech republiky připomene-

me i dílo výjimečného před-
stavitele barokní gotiky Jana
Blažeje Santiniho-Aichela, od
jehož úmrtí uplyne letos
300 let, a vydáme se také po
stavbách jednoho z nejvýraz-
nějších představitelů pováleč-

né architektury u nás – Karla
Pragera, jenž se narodil před
100 lety,“ říká ředitelka Dne
architekturyMarcela Steinba-
chová. Současně s tímto festi-
valem se uskuteční i festival
Film a architektura. MET

V pořadí 13. ročník má hlav-
ní festivalové motto Objev
konstrukce!. Po celé republi-
ce představí desítky staveb
se zajímavými konstrukční-
mi řešeními od historických
paláců, sakrálních staveb,
bytových domů, administra-
tivních budov až po indu-
striální objekty, věže, ale
i rozhledny nebo mosty.

• Pořadatelé chtějí ukázat
skryté poklady po celé
republice, které jsou výji-
mečné právě díky práci
s konstrukcemi.

• V Praze se zaměří napří-
klad na klíčovou realizaci
manželů Věry a Vladimíra
Machoninových obchodní-
ho domu Kotva, novou
Štvanickou lávku, zamíří
do krovu baziliky sv. Lud-
mily nebo se vydá Klemen-
tinem po stopách adapta-
ce provedené architektem
LadislavemMachoňem.

• Program láká například
do Kutné Hory, kde vedle
ikonické katedrály nabíd-
ne i prohlídky běžně ne-
přístupného konventu, do
dolu Františka Josefa na
Kladně, bývalé tkalcovny
v Náměšti nad Oslavou či
do krovů měšťanských
domů v Chebu. V Ústí nad
Labem si s komentářem
lze prohlédnout konstruk-
ce místních mostů. Na zají-
mavá místa se můžete vy-
dat také v Brně, Karlových
Varech a další desítce
měst. MET

inzerce

Krásy „neviditelné“ architektury

SKRYTÁMÍSTA
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Poslední mohykán – budova
Podskalské celnice na Výtoni
– je pamětníkem dob, kdy
zde byla starobylá rybářská
osada a vybíralo se tu clo ze
dřeva připlaveného do Prahy.
V unikátní renesanční bu-

dově se srubovým patrem je
stále expozice připomínající
staré časy, přičemž v přízemí
byla odjakživa hospoda – do-
nedávna klasická nálevna
s několika obyčejnými jídly.
Ovšem to se nyní radikálně
změnilo, prastarémísto si stá-
le zachovalo svou atmosféru,
ale dostalo i gastronomickou
tvář. Restauraci si vzal do pa-
rády pražský vizionář Jakub
Hirsch, který na Malé Straně
otevřel například Pork’s, pod-
nik vyhlášený trhanýmvepřo-
vým kolenem v máslovém
rohlíku.
Teď na Výtoň jezdí polovi-

na Prahy na kachnu připravo-
vanou na unikátním grilu
nebo kachní sekanou s lanýži

v makové pletýnce. V menu
najdete ale třeba i kachní je-
lítko, šneky po pražsku a se-
kané olomoucké tvarůžky
s cibulkou. Až z Klatov připlu-
li pstruzi s omáčkou z raků.
Ostatně, rybářská historie,

Vltava nadohled, takže kach-
ny a ryby se sem hodí náram-
ně. Nebo ne?
„Každá restaurace by měla

mít jasné zaměření. V Praze
jsou možná tisíce restaurací,
kde vám připraví guláš nebo
svíčkovou, ale já jsem ne-
chtěl dělat to, co dělá každý.
Kachní koncept je unikátní,
a proto jsem se pro něj rozho-
dl,“ říká deníku Metro Jakub
Hirsch. Přípravu nové restau-
race plánoval už dávno, ale
dlouho hledal nové prostory,
kam by se jeho nápad hodil.
„Nakonec jsem narazil na bu-
dovu Podskalské celnice na
Výtoni, kde jsme se dohodli
s bývalýmprovozovatelem re-
staurace na převzetí. Poté ná-

slednovaly dlouhé měsíce re-
konstrukcí a příprav, aby vše
vypadalo podle očekávání,“
vypráví.
Samozřejmě se při přestav-

bě interiéru myslelo na toli-
krát skloňovanou historii
místa. „I kvůli muzeu jsem se
s architekty snažil přizpůso-
bit interiér do stylu 19. stole-
tí. V muzeu nad námi jsem
byl několikrát, je to opravdu
krásné místo.“
A další krásnémísto je dole

v kuchyni. Zejména pro foo-
dies, takzvané hledače no-
vých gastronomických zážit-
ků. Při pohledu přes dveře to-
tiž spatříte zdejší svatý grál –
speciální gril Josper Rotisse-
rie ASJ-130. Ten tu dává jedi-
nečnou chuť zdejší hvězdě
jménemkachna. Gril obsahu-
je šest jehel, z nichž každá po-
jme až čtyři kachny, celková
kapacita je až dvacet čtyři
kachen. Jednotlivé jehly se
díky planetárnímu systému
točí nad žhavými uhlíky
v kruhu a zároveň kolem své

osy. Každá částmasa je tak vy-
stavena stejnému množství
žáru po stejně dlouhou dobu.
„Maso připravované na

uhlí chutná výrazně lépe a je
daleko šťavnatější. Nechali
jsme si gril vyrobit na zakáz-
ku v Barceloně. Zprvu byli za-
skočení, protože jsembyl prv-
ní, kdo vyžadoval, aby se na
jednotlivé vidlice vešly celé
kachny. Nakonec se ale všech-
no zvládlo vyřešit,“ usmívá se
Jakub Hirsch. Cena grilu pře-
sáhla padesát tisíc eur, to jen
pro představu, o jaké mašině
se bavíme.
A když jsme už nakousli

vize zdejšího šéfa, neplánuje
zase něco dalšího? „Teď se vě-
nuji na sto procent pouze
Hostinci na Výtoni. Rád bych
zde rozjel ještě večerní specia-
lity. Vedle tohomám ale i pár
dalších nápadů,“ říká tajem-
něHirsch. Tak se nechme pře-
kvapit a čekejme, protože
tato přeměna historické Pod-
skalské celnice za ten čas roz-
hodně stála. PETR HOLEČEK

Expozice Podskalské celni-
ce seznámí návštěvníka
s původním účelem stavby
– místem vybírání cla ze dře-
va, které připlulo po Vltavě.

• Clo se ve středověku vybí-
ralo v naturální formě,
z vorů se vytínala část
klád. Proto se také říká
Výtoň. Později bylo clo
převedeno na peněžní po-
dobu a poplatek náležel
NovémuMěstu pražské-
mu, což dodnes připomí-
ná i štukový novoměstský
znak nad vchodem
do restaurace.

• Život plavců, obchodníků
s dřívím, dřevařů, pískařů,
ledařů a dalších „lidí od
vody“ je zachycen na ne-
malémmnožství fotogra-
fií. Otevřeno je pouze
o víkendech. HOP

Vyplatíme Vaše dluhy!
Vykoupíme Vaší nemovitost

a nadálemůžete
v nemovitosti bydlet

737 352 730

ZANIKLÉ PODSKALÍ

Vyhledávaný podnik Pork’s, pobočka Kobe na Andělu nebo úspěšná restaurace Ribs of Prague, to jsou
koncepty Jakuba Hirsche. Zde stojí u unikátního grilu. HOSTINEC NA VÝTONI

Kachnu, převážně na staročeský způsob, si zde zvolili proto, že je
v české kuchyni nedoceněná. Tady ji ovšem doceníte. METRO

inzerce

Nemovitosti - poptávka

Budova bývalé celnice na pražském
Rašínově nábřeží ožila netradiční hospodou
se staročeskými recepty v čele s kachnou.

MOJE MĚSTO
MOJE METRO

Výtoni teď diktuje kachna



Bolest, zánět, ztuhlost, ztráta
citlivosti a celkové oslabení ruky?
Syndrom karpálního tunelu
může přerůst ve špatně snášené
bolestivé trnutí, postižení úcho-
pu a necitlivost dlaně vyžadu-
jící operační zákrok s dlouhou
rekonvalescencí.

Postižení nervů v oblasti zápěstí je jednou
z nejčastějších obtíží horních končetin.
Syndrom karpálních tunelů se obvykle
objevuje na dominantní ruce manuálně
pracujících osob nebo jedinců vykonáva-
jících monotónní pohyb – například práci
na počítači. KARPALex CBD® je zdravot-
nický prostředek, který zmírňuje příznaky
syndromu karpálního tunelu, jako jsou
bolest, zánět a ztuhlost, regeneruje nervy,
zlepšuje citlivost a pohyblivost rukou. Je-
dinečné složení na bázi CBD (kanabidiol)
a rostlinných extraktů a unikátní chladivý
roll-on aplikátor zajišťují rychlý a intenziv-
ní účinek.

Více informacínawww.KARPALex.cz.

Chladivá masážní kulička
pro příjemnější

a účinnější aplikaci.

Užívejte si podzim bez starostí o své namožené klouby díky
přípravku Priessnitz® Kloubní mazání De Luxe. Ihned při
první aplikaci pocítíte okamžitou úlevu, a to díky významné-
mu obsahu boswellie, kafru, rozmarýnu a Transmitteru. Právě
ten znásobuje sílu těchto látek a prodlužuje jejich účinnost.
Příjemný chladivý efekt pak zajišťuje přítomnost mentolu.

Vincenz Priessnitz zná
recept na bolesti kloubů

Namáhavá práce, nesprávné držení těla, ale i nevhod-
ně zvolený pohyb se na vašem každodenním fun-
gování negativně podepisují. Dopřejte si zaručenou
úlevu a regeneraci a vaše tělo již nebude déle strádat.

Svírá vás KARPÁL
v kleštích?

Podzimní pozvánka
DO LÉKÁRNY

Chladivá masáž
pro příjem

a účinnější ap
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Vyzkoušejte nový zdravotnický prostředek
Cannaderm Mycosin krém proti plísním
obsahující konopný olej a dalších devět aktiv-
ních látek. Forma emulzního krému vytváří na
povrchu kůže nepříznivé prostředí, čímž za-
stavuje růst a množení 99,9 % kožních bakte-
rií a plísní. Bylinné extrakty zmírňují příznaky
jako pálení, svědění, zarudnutí a nepříjemný
zápach. Zároveň obnovují přirozenou kožní
bariéru a posilují odolnost kůže.

Pokrokové řešení
kožních plísní
Kožní plísně neboli mykózy se projevují
svěděním, zarudnutím nebo pálením.
Nejčastěji vznikají na chodidlech a mezi
prsty, kde jsou také příčinou nepříjem-
ného zápachu nohou. Plísně na nás čí-
hají ve veřejných bazénech, posilovnách
či společných sprchách, ale mohou
vznikat i častým nošením uzavřené
obuvi. Jak s nimi rychle zatočit?

Trefou do černého je nejprodávanější gel na
hemoroidy v kategorii zdravotnických pro-
středků – HemoStop Gel Max z prémiové řady
Da Vinci Academia. Díky kombinaci dubové
kůry, boswellie, Aloe vera a dalších devíti bylin
působí Hemostop® již při prvotních problémech
spojených s hemoroidy (svrbění, štípání a pálení
konečníku). Díky Aloe vera má Hemostop® zklid-
ňující účinek při podráždění a svědění v oblasti
konečníku. Boswellie je využívána především
pro své protizánětlivé účinky. Je vhodný také
pro těhotné a kojící ženy.

PŘÍMÝ ZÁSAH PROTI HEMOROIDŮM!

Pálí, svědí, bodají?
STOP hemoroidům!
Hemoroidy postihují až tři ze čtyř lidí.
Příčinou jejich vzniku je především
nedostatek pohybu, sedavé zaměstnání,
nadváha, ale také těhotenství nebo nad-
měrný stres. Máte s hemoroidy problém
i vy?

inzerce
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Raiffeisenbank financuje skupině Winning
Group akviziční příležitosti v Německu
Raiffeisenbank úspěšně posky-
tuje finanční podporu skupině
Winning Group při strategic-
kých akvizicích německých
společností z automobilové-
ho odvětví. Tato spolupráce
posílila konkurenceschopnost
Winning Group, zvýšila syner-
gický potenciál na úrovni divizí
i celé skupiny a demonstrovala
schopnost banky financovat
přímé akvizice v zahraničí.

Jedná se o akvizici tří společností s vý-
robou v německém městě Lüdenscheid,
Oberlungwitz a v moravských Hustope-
čích, která dala vznik nové divizi Winning
Plastics. Všechny tři společnosti se zabý-
vají výrobou plastových dílů pro největší
světové automobilky již od roku 2002 re-
spektive 2009 a těší se na trhu vysokému
respektu.

Řešení banky se vždy zakládají na
důkladném poznání společnosti v kon-
textu celého trhu. Dokáže poradit
v případech složitějšího financování,
jako jsou akviziční úvěry, komplexní
investiční úvěry, financování od private
equity sponzorů nebo privátních inves-
torů. V tomto konkrétním případě si
banka uměla poradit i se zajištěním ve
formě nemovitého majetku nacházející-
ho se v zahraničí.

„Málokterá česká banka dovede napří-
mo financovat akvizici v Německu a na-
víc disponuje potřebnými zkušenostmi
a kapacitou pro takovou transakci. V Rai-
ffeisenbank tak máme partnera se vzácnou
konkurenční výhodou a speciálně přizpůso-
beným řešením ušitým pro nás na míru,“
říká zakladatel Winning Group Sebastian
Wagner.

Raiffeisenbank pomůže optimalizovat
hospodaření, stanovit investiční strate-
gii a efektivně využívat kapitál. Navrhne
vhodnou strukturu transakcí a nastaví její
jednotlivé kroky včetně harmonogramu.
Důležitou součástí je následné řízení pro-
jektů a koordinace ostatních projektů.

„Jsme velmi rádi, že můžeme být partne-
rem Winning Group při těchto klíčových
akvizicích. Celá naše spolupráce však není
pouze o nich, pojí nás komplexní strate-
gické partnerství,“ říká František Ježek,
ředitel korporátního bankovnictví Raiffe-
isenbank.

Kromě financování jednotlivých akvizic
Raiffeisenbank poskytuje Winning Group
širokou škálu dalších služeb včetně pro-
vozního financování, které pomáhá dospět
k finanční rovnováze a vyrovnávání výky-
vů zdrojů př úhradě provozních potřeb,
nebo FX transakcí, díky kterým může spo-
lečnost spravovat riziko směnných kurzů
a provádět obchody v cizích měnách.

www.rb.cz

Hrozí mladým závis-
lost na sledování in-
ternetového porna?

Podle oficiálních statistik ser-
veru Pornhub počty uživate-
lů každým rokem narůstají.
Jde přitom jak o muže, tak
o ženy. A právě v případěmla-
dých sledujících platí, že se
rozdíly ve sledovacích návy-
cích smazávají. Čas strávený
na internetu je přitom jed-
ním z hlavních ukazatelů
této problematické digitální
závislosti.
„Pornografie není ani v pří-

padě mladých problémem
sama o sobě, ale může se jím
stát, pokud poskytuje pokři-
vený nebo nereálný pohled
na intimitu a sex. Obzvláště
pokud si citliví jedinci takový
pohled zvnitřňují a vytváří si
tak nereálnou představu o se-
xuálním životě,“ upozorňuje
adiktolog Ladislav Dékány.

Podle Peta Luptona z organi-
zace NePornu se věková hra-
nice diváků pornografie ne-
ustále snižuje. „Náš průzkum
mezi více než 1500 žáky v Čes-
ku a Slovensku ve věku od 13
do 17 let ukázal, že průměr-
ný věk sledování porna se po-
hybuje mezi desátým a jede-
náctým rokem života. Při-
čemž Michaela Slussareff ve
své knize Hry, sítě, porno
zmiňuje, že až čtvrtina dětí
v Česku se setká s pornografií
již v osmi letech. V tomto
věku není dětský mozek při-
praven na tak intenzivní pod-
něty, a je tedy mnohem ná-
chylnější k vytvoření si návy-
ku, který může přerůst v pro-
blematické kompulzivní cho-
vání. Pro spoustu dětí pak
funguje pornografie jako pri-
mární zdroj sexuální výcho-
vy,“ doplňuje Lupton.

Problémovlivňují faktory
Podle psycholožky on-line po-
radny Mojra Hany Hlobilové

se věková hranice zhlédnutí
pornografických videí může
snižovat vlivem spousty fak-
torů. V první řadě to může
souviset s brzkým přístupem
k technologiím. „I tato věko-
vá hranice se neustále snižu-
je, a tak s technologiemi a in-
ternetem umí pracovat čím
dál mladší děti. Není divu,
v dnešní době se již bez tech-
niky neobejdeme a minimál-
ně ve škole s ní již děti pracu-
jí naprosto běžně. Dostat se
poté k pornografickémuobsa-
hu již není tak obtížné,“ ko-
mentuje Hlobilová.
Stále je ještě ve společnosti

pornografie spíše tabuizova-
né téma, a ještě více v souvis-
losti s dětmi, kde se jedná
o něco zakázaného a dospělé-
ho, kam nemají přístup. To
podle Hlobilové samozřejmě
o to více láká. „Roli může
hrát rovněž nedostatečná se-
xuální výchova, kde jen po-
malu dochází ke zlepšování.
Sex stále není téma, o kterém

by se u nás otevřeně mluvilo.
A pokud se o tom nedozvím
ve vzdělávacím zařízení nebo
od blízkých, tak si musím po-
moci jinde. A to právě často
pornografií, která je snadno
dostupná,“ míní psycholož-
ka. Přestože je téma sexu stá-
le více či méně tabu, hodně
se aktuálně ve společnosti
řeší sexuální preference
a gender.

Jak se k tomupostavit?
Toto nastavení nabádá
k tomu, aby semladiství sami
nad sebou zamýšleli a na por-
nografických stránkách zjiš-
ťovali například to, jak tomo-
hou mít oni. „Možností, jak
tomu mohu jako rodič před-
cházet, je samozřejmě otevře-
nost v tomto tématu a eduka-
ce. Pokud se o toto téma dítě
zajímá a přijde za námi,
mámemožnost mu jako rodi-
če předat informace, jak to
vlastně ve světě funguje a jak
by se k sobě lidé měli v tako-

vých situacích chovat. Určitě
máme možnost mu předat
lepší obrázek na sex a sexuál-
ní vztahy, a to samozřejmě
také více s ohledemna věk dí-
těte než kterákoliv pornogra-
fie. A přestože to některým
dospělým nemusí být úplně
příjemné, měli bychom mys-
let na to, že pokud informace
nedostane dítě od nás, získá
si je stejně někde jinde,“ líčí
Hlobilová.
Podle adiktologa Dékány-

ho má sledování pornografie
mnoho společného s ostatní-
mi nelátkovými závislostmi.
„Jednoduše řečeno, jde o po-
ruchu ‚brzdy‘ mozku. Mozek
se začne fyzicky přestavovat.
To, že kompulzivní a nutkavá
sexualita můžou být opravdu
návykové, potvrdily i některé
nedávné studie,“ komentuje
Dékány. Spousta odborných
výzkumů se v posledních le-
tech zaměřuje na to, jak přes-
ně vzniká problematické uží-
vání. TEREZA ŠIMURDOVÁ

TO VŠE JE VÁŠ
DENÍK METRO!

DOMOV
SVĚT KULTURA

SERVIS ZDRAVÍ
INZERCESPORT

inzerce

Čtvrtina dětí v Česku vidí porno
už v osmi letech, zbytek v deseti
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Jak ušetřit při provo-
zu domu? Rozhodně
by to neměla být
hurá akce. Vyplatí se
pečlivá rozvaha.
Ušetří to nejen pení-
ze, ale i nervy.

Solární boom už má své prv-
ní vítěze, ale i své poražené.
Ne každá firma zvládla nebý-
valý rozmach moderní ener-
getiky, zvláště po předloň-
ském a loňském raketovém
zvyšování elektřiny i dalších
paliv.

„To byla doslova povodeň,“
říká s nadsázkou o rapidním
růstu zájmu o instalaci foto-
voltaických systémů Károly
Attila Juhász, marketingový
ředitel společnosti Schlieger.
Největším problémem větši-
ny objednaných instalací
bylo datum, kdy je mohla fir-
ma montovat. To šlo napříč
firmami, republikou, ale
vlastně i celou Evropou.

Přetahovat? Školit? Zásadní
otázka solárního boomu
Základní otázka stála na tom,
a pořád ještě stojí, kde brát
lidi. Termíny v Česku se na-
příklad loni pohybovaly od
půl roku do roku a půl. Do ur-
čitého okamžiku lze nedosta-
tek zkušených techniků řešit
přetahováním a přeplácením
od konkurence, ale to se pak
může odrazit v konečných ce-
nách pro zákazníka, který
především hledá cestu, jak
zlevnit provoz.

„Nové lidi jsme našli pře-
vážně mezi ukrajinskými za-
městnanci a také jsme vybu-
dovali školicí centrum, které
nedostatek odborného perso-

nálu hodně zmírní,“ říká Ju-
hász. Což vedlo i k tomu, že
momentálněmohou část per-
sonálu využít při zakázkách
v sousedním Německu, kde
se na tamním trhu pohybova-
ly termíny zakázek právě až
okolo roku a půl. Vyplatilo se
také vsadit na personál, který
dobře zvládá němčinu.
Momentálně se daří objed-

návky od zákazníků vyřizo-
vat přibližně v termínech ko-

lem tří měsíců, což byla třeba
ještě v loňském roce v podsta-
tě sci-fi záležitost.

Nemusíme šetřit, ale chceme
být „in“ a nezávislí
Zajímavý je poznatek někte-
rých firem zajišťujících foto-
voltaiku a tepelná čerpadla,
že někteří zákazníci nepoža-
dujímoderní energetické sys-
témy jen kvůli šetření. „Ná-
klady nejsou pro ně to, co by

je pálilo nejvíc, často říkají,
že chtějí soláry nebo čerpa-
dla proto, aby ukázali, že sto-
jí o moderní technologie,
podvědomě chtějí, aby byli
braní jako lidé fandící ekolo-
gickým řešením,“ říká ob-
chodní zástupce jedné z foto-
voltaických společností, kte-
rý si nepřál zveřejnit jméno.
Je to prý někdy podobné jako
při pořizování nového auta,
kdy lidé právě proto sáhnou

po elektrickém voze s nejmo-
dernějšími systémy.
Kromě toho si na pořízení

solárních panelů a tepelných
čerpadel klienti cení i toho,
že jsou relativně nezávislí na
externích dodavatelích ener-
gií.

Systémy se učí, jak funguje
rodina
Znáte film Veřejný nepřítel,
kde umělá inteligence zcela
ovládne nejen provoz domác-
nosti, ale i jeho obyvatele? I ří-
zení fotovoltaického provozu
a fungování tepelných čerpa-
del už v moderních instala-
cích pomáhá řídit počítačová
umělá inteligence. Obavy, že
by se ale rozhodla diktovat
majitelům domu, co, jak
a kdy mají dělat, nehrozí.
Každý, kdo začne o úspor-

né energii ze slunce uvažo-
vat, by měl při jejím plánová-
ní vycházet především z kaž-
dodenního provozu domác-
nosti. A to pak jako zadavatel
předkládat při plánování za-
kázky.
„Je dobré vědět, kdy je

v domě největší provoz, jestli
tam žijí jen dva lidé, nebo
jestli v domě přebývá rodina
s malými dětmi,“ vysvětluje
Petr Němeček, technický
a produktový ředitel firmy
Schlieger. Umělá inteligence
se pak učí, kdy například nej-
častěji vaříte, perete, zapíná-
te světla a další spotřebiče.
Podle toho potom rodině

nabízí optimální časy, jak
spotřebiče využívat a kdy je
pouštět, aby se přednostně vy-
užívala bezplatná elektřina
ze solárů, a ne ta placená ze
sítě. V potaz bere například
také předpověď počasí, kdy
bude víc slunce, a proto i víc
solární energie, a kdy naopak
méně. PAVEL HRABICA

Moje dm-app
dm.cz

pro suchou a namáhanou pokožku

Dnes o sebe
pečuji s ohledem
na budoucnost

VÍCE BODŮ
2×

AUTOMATICKY
A OPAKOVANĚ ZA NÁKUP

LIB. MN. PRODUKTŮ
SE ZELENOU CENOVKOU*

Moje dm-app

*Aktivita platí od 07.09.2023. Aktivita 2× více bodů se uplatní automaticky a opakovaně při každém nákupu.
Aktivitu nelze kombinovat s kupony a eKupony na stejnou značku nebo produkt. Lze kombinovat s kupony,
eKupony či jinými aktivitami na celý nákup. Sbírání a uplatnění bodů se nevztahuje na nákup dárkových
a předplacených karet, vratné obaly, na počáteční kojeneckou mléčnou výživu dle zákona č. 40/1995 Sb.,
O regulaci reklamy, a na potraviny pro zvláštní lékařské účely dle nařízení Komise v přenesené
pravomoci (EU) č.2016/128.

alverde
tuhý krém na ruce
rakytník
25 g

5990
23,96 Kč za 10 g

DLOUHODOBÁCENA

od 12.08.2022 59,90Kč
17.09.2021 69,90Kč

Kč

certifikovaná
přírodní kosmetika

Že světlo vyrobí elektřinu,
to ví lidstvo už od druhé
poloviny 19. století.

• První fotovoltaický článek
vznikl v roce 1876.

• Konstrukce prvního
solárního článku byla
patentovaná v roce 1946.

• První družicí, která využí-
vala solární panely, byl
americký Vanguard I.
v roce 1958. Úplně první
družice, sovětský Sputnik,
o rok dříve fungoval ještě
na pevné baterie. MET

15
Tolik let by měla být reálná
životnost kvalitního foto-
voltaického panelu, pokud
je pravidelně servisovaný.
Někteří odborníci upozorňu-
jí, že až čtvrtstoletá život-
nost solárních panelů je
nadhodnocená. Zákazník
by měl proto při předběžné
kalkulaci, kdy se mu investi-
ce do sluneční energie za-
platí, dobře počítat. MET

inzerce

Panely, kam
dohlédnete
Na průmyslových a ko-
merčních objektech se ob-
jevují čím dál tím častěji.
Fotovoltaika v současnosti
pomáhá snižovat energe-
tickou náročnost velkých
prodejen nebo skladových
areálů. Například Lidl by
měl letos instalací solárů
zvýšit počet takto vybave-
ných obchodů a skladů na
víc než padesát. Sluneční
energie dokáže snížit celo-
roční spotřebu elektřiny
až o dvacet procent. PH

LI
DL

Fotovoltaika je věda. S úsporou
pomůže už i umělá inteligence

SOLÁRNÍ DĚJINYKOLIK VYDRŽÍ
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Hrad Rychmburk a gotické oltáře
Hrad Rychmburk na Chrudimsku otevřel výstavu věnovanou gotickým
oltářům z Chrudimi. Zhotovené byly ve středověku pro tamní kostely,
později je nahradilo novější vybavení. „Oltáře, které se dochovaly, se
staly na přelomu 19. a 20. století součástí sbírek chrudimského městské-
ho muzea. Kolekce deskových maleb z Chrudimi jsou svým počtem
a kvalitou provedení unikátní nejen v rámci regionu východních Čech,
ale i celé České republiky,“ řekla ředitelka Regionálního muzea Chru-
dim Klára Habartová. ČTK

Nádherný mini svět,
ve kterém žijí miliony
živočichů. Zoologická
zahrada přispěje na
ochranu korálových útesů
na Filipínách.

Ačkoli zabírají pouze 0,1 procenta
oceánského dna, vytvářejí podmínky
pro život nejméně 25 procent všech
známých mořských druhů. Předsta-
vují samostatný ekosystém, nádher-
ný mini svět, ve kterém žijí miliony
živočichů. Korálové útesy navíc chrá-
ní pevninu před destruktivními vlivy
příbojových vln. Řasy rostoucí na je-
jich povrchu představují bohatý
zdroj organické hmoty a kyslíku. To
jsou korálové útesy na Filipínách.
„Korálovým útesům se přezdívá dešt-
né pralesy moře. Patří totiž mezi nej-
bohatší ekosystémy na Zemi,“ říká

mluvčí ostravské zoo Šárka Nováko-
vá. Korálové útesy jsou kvůli nadměr-
nému rybolovu, znečištění moří
i změnám klimatu, ohroženy. Na je-
jich záchraně se podílí několik ne-
ziskových organzací, například Ves-
na Panglao Conservation, která se vě-
nuje ochraněmořského ekosystému.
Právě jí věnuje ostravská zoologická
zahrada na ochranu korálových úte-
sů na Filipínách, pobřežní korálové
útesy ostrova Panglao u Boholu, přes
230 tisíc korun. Jde o výtěžek charita-
tivního běhu, do něhož se v zahradě
zapojilo bezmála 1000 lidí.
„Organizace se zabývá ochranou

mořského ekosystému pomocí zaklá-
dání mořských rezervací a korálo-
vých školek, vzděláváním a prací
s místními komunitami, podporuje
ekologické povědomí, udržitelný roz-
voj, poskytuje podporu pro meziná-
rodní výzkumné aktivity a diskuzní
platformu pro místní komunitu
a vládní úřady,“ uvedla Nováková
z ostravské zoo. ČTK

Charitativní běh se v zoo konal
sedmým rokem. Zahrada ho pořádá
ve spolupráci s atletickým klubem
SSK Vítkovice.

• V předešlých ročnících běžci pomáha-
li například outloňům váhavým,
langurům indočínským nebo lemu-
rům Sclaterovým. Všechny ročníky

vynesly na podporu záchranných
programů v různých částech světa
více než 1,2 milionu korun.

• V Zoo Ostrava se začíná připravovat
osmý ročník charitativního běhu, kte-
rý se uskuteční 23. srpna 2024 a bude
věnován želvám ostruhatým, třetím
největším suchozemským želvám.

ČT
K

I Ostrava chce
chránit korály

BĚŽCI PRO LEMURY NEBO ŽELVY
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Stáhněte si nyní aplikaci
Moje dm, nechte se
inspirovat, objevujte
novinky a usnadněte si
nakupování.

nyní stáhnout

Moje dm-app

= 100 KČ SLEVA*

400 BODŮ

Moje dm-app
dm.cz

Moje dm,
s tebou si
nákupy
užívám

* Po prvním stažení aplikace Moje dm získáte eKupon na 400 extra bodů. eKupon lze aktivovat a uplatnit
měsíc po stažení aplikace. eKupon lze uplatnit pouze jednou. eKupon lze kombinovat s produktovými
kupony a eKupony, nelze kombinovat s kupony, eKupony či aktivitami na celý nákup. Sbírání a uplatnění
bodů se nevztahuje na nákup dárkových a předplacených karet, vratné obaly, na počáteční kojeneckou
mléčnou výživu dle zákona č. 40/1995 Sb., O regulaci reklamy, a na potraviny pro zvláštní lékařské účely
dle nařízení Komise v přenesené pravomoci (EU) č. 2016/128.

Pašují ropu
z Ruska?
Ve světě přibývá lodí,
které záměrně skrývají
lokalizační data, aby
nešlo snadno zjistit,
kde se právě nacházejí.
Experti se domnívají,
že jde o tankery, které
převážejí ropu původem
z Ruska a Venezuely,
na kterou se vztahují
mezinárodní sankce.
S odkazem na průzkum
společnosti Windward,
která sleduje pohyb
lodí po světových mo-
řích a oceánech, o tom
informuje server CNBC.
Hodnota převážené suro-
viny patrně dosahuje
miliard dolarů.

Právník urazil
krále, dostal
trest čtyři roky

Přední thajský právník
a prodemokratický
aktivista, který otevřeně
vyzýval k reformě mo-
narchie, byl odsouzen
ke čtyřem letům vězení.
Devětatřicetiletý Arnon
Nampa byl shledán
vinným z urážky králov-
skéhomajestátu, infor-
movala agentura Reu-
ters. Nampa byl souzen
kvůli svému projevu na
prodemokratické de-
monstraci před třemi
lety, kdy mimo jiné vyzý-
val k veřejné debatě
o roli krále v thajské
společnosti. Podle soudu
na protestní akci prohlá-
sil, že pokud bude shro-
máždění rozehnáno,
bude to na rozkaz krále.
Soud uvedl, že výrok
byl nepravdivý, jelikož
takové zásahy má na
starosti policie, a Nam-
pa tudíž krále urazil. ČTK

Polepšil se
Petr Kott je na svobodě.
Soud ho pustil po odpykání
půlky z osmiletého trestu.
Vedle své ženy a exhejtma-
na Davida Ratha byl před
10 lety strůjcem korupční
kauzy kolem zmanipulova-
ných zakázek ve Středočes-
kém kraji. V nich trojice žá-
dala po firmách 27milionů
korun. Rath byl na podmín-
ku propuštěn v polovině
května a Kottová je stále ve
výkonu trestu. „Toho, co
jsem páchal, hluboce lituji.
Je mi to líto, je mi hanba,“
uvedl včera exposlanec za
ODS u soudu. ČTK

ČT
K

100
Pražští kriminalisté hledají
asi třicetiletou ženu s dlou-
hým růžovým culíkem, kte-
rá ze samoobslužného boxu
vyzvedla nelegálně objedna-
né zboží. V balíčku, který
odnesla, byly mobilní telefo-
ny za více než 100 tisíc ko-
run. Objednal je neznámý
pachatel, překonal heslem
chráněný zákaznický účet
v obchodě jedné z teleko-
munikačních společností.
V učtu změnil údaje a na ná-
klady poškozeného zákazní-
ka objednal několik mobil-
ních telefonů.

25
Dnes je tomu 25 let, kdy
skončila výroba surového
železa ve společnosti Vítko-
vice, a. s. Výroba má na se-
verní Moravě dlouhou tradi-
ci. Mezi výrobce tohoto
kovu patřila po 162 let
i společnost Vítkovice, kte-
rá však právě 27. září 1998,
symbolickým posledním od-
pichem na nejstarší vysoké
peci, produkci surového že-
leza ukončila. Tradice výro-
by pokračuje ve firmách Li-
berty Ostrava či Třinecké že-
lezárny. Vítkovice, a. s.,
byly jedním z největších me-
talurgicko-strojírenských
komplexů v Evropě. Již
v roce 1897 začala firma vy-
rábět první zalomené hříde-
le. Produkci surového žele-
za ukončila firma na zákla-
dě vládního usnesení z roku
1996 o restrukturalizaci.
Svou roli sehrálo i ekologic-
ké hledisko. Pece, situova-
né prakticky v samém cen-
tru Ostravy, silně znečišťo-
valy prostředí. ČTK

inzerce

Jak si užít nadchá-
zející prodloužený
víkend.

Zítra se můžete vydat na pa-
mátné místo Budeč, zbytky
hradiště, tradicí spojovaného
s památkou na knížete Václa-
va, se nachází 17 kilometrů
severozápadně od centra Pra-
hy u obce Zákolany a její části
Kováry v okrese Kladno. Jede-
náct století starý kostel
sv. Petra a Pavla na Budči je

v jádru nejstarší stojící budo-
vou v Česku. Před lety byla
v Zákolanech obnovena tradi-
ce Svatováclavských poutí na
Budči, jejíž počátky sahají do
roku 1905. V posledních le-
tech se Svatováclavských slav-
ností na Budči, které jsou zá-
roveň oslavou Dne české stát-
nosti, účastní tři až čtyři tisí-
ce obyvatel, a staly se tak jed-
nou z nejvýznamnějších akcí
Středočeského kraje. Můžete
zde vidět průvod sv. Václava
s Boleslavem a jejich babič-
kou Ludmilou, vystoupení

šermířů během celého dne,
divadelní vystoupení, pro-
hlídky rotundy Budeč, ukáz-
ky řemesel, dobové tance. Při-
praveny jsou i workshopy
pro děti i dospělé, historická
střelnice či dřevěný kolotoč.
Kroměřížská Květná za-

hrada patří mezi nejvýznam-
nější zahradní díla v celosvě-
tovémměřítku. Dnes je prak-
ticky jediným představite-
lem takto komponovaného
celku v Evropě. Květnou za-
hradu nechal vybudovat
v druhé polovině 17. století

olomoucký biskup Karel
z Lichtensteinu-Castelkorna.
Výlet do Kroměříže můžete
spojit s ojedinělou výstavou
nejen pro všechny zahradní-
ky a zahrádkáře – Floria pod-
zim.
Pokud přemýšlíte, kam vy-

razit na svátek sv. Václava,
a chtěli byste dopřát dětem
zajímavý zážitek v horách,
přijďte na stezku korunami
stromů v Krkonoších, kde se
bude konat Den s Krakono-
šem. Krkonošská stezka ko-
runami stromů vám na konci

září nabídne nejen procház-
ku od kořenů až ke korunám
stromů, ale i zajímavé zpest-
ření.
Vmalebné Litomyšli, jejíž

renesanční zámek italského
typu a zámecký areál jsou za-
psány na seznamu světového
dědictví UNESCO, na zítřek
připravili pro všechny ná-
vštěvníkykomentované pro-
hlídky města s průvodcem
v kostýmu proslulého rytí-
ře Toulovce. Užijete si spoje-
ní divadelní hravosti a nefor-
málního vzdělávání. MET

ČÍSLA DNEKRÁTCE

Tipy na fajn sváteční výlety
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Nejúspěšnější rok v historii kapely
nekončí. Poslední album Kusy rados-
ti bylo více než vřele přijaté kritikou
i fanoušky. Kapele Vypsaná fixa při-
neslo také ocenění Skupina roku na
Cenách Anděl. Kromě toho skupina
opětovně natočila a vydala legendár-
ní druhé albumBestiálně šťastní, a to
pod upraveným názvem Bestiálně
šťastní XX.
Sama kapela byla příjemně překva-

pena nadstandardním zájmem o al-
bum, které původně vzniklo před
20 lety a které kvůli reedici musela
z licenčních důvodů znovu nahrát.
Mnozí fanoušci, kteří se o desku zají-
mají, nebyli v době jejího vzniku ani
na světě.
LP Bestiálně šťastní XX se poprvé

prodávalo a křtilo letos v Praze ve vy-
prodaných Ledárnách Braník. Vzhle-
dem ke vřelému přijetí Kusů radosti
a nečekanému ohlasu alba Bestiálně
šťastní XX se kapela rozhodla vyjet
na podzimní šňůru s playlistem slože-
ným převážně z písní z těchto dvou
alb, doplněným o největší hity kape-
ly. Zrodilo se Bestiální kusy tour
2023. Ještě předtím, než skupina vy-
razí na toto turné, na němž dvě
úspěšné desky téměř zcela vyplní
dvouhodinový koncertní set, připo-
míná aktuální album novým video-
klipem Šína je singl. Hlavní hrdinku
ztvárnila Judit Pecháček (Bárdos).
Márdi ke klipové novince říká: „Šína
je jedna z nejsvižnějších písní naší
poslední desky. Má v sobě energii,

touhu, divočinu a možná i trochu
zoufalství, který zná každej, kdo měl
vztahový problémy. A ty měl skoro
každej. Na koncertech skvěle fungu-
je a lidi reagujou úplně stejně jako
hlavní hrdinka klipu, kterej pro nás
natočila Klára Plechsson. Hlavní hr-
dinkou písně je žena, a tak si mys-
lím, že ženskej režijní pohled přišel
v pravej čas.“ Režisérka Klára
Plechsson doplňuje: „Šína je citlivá!
Asi tak jako 16mm Kodak film, na
který je klip natočený. Vidí svět čer-
nobíle: Jen dobře, nebo špatně, nic
mezi tím. A stejně radikálně jsem si
řekla: Buď točit na materiál, nebo
nic. Obsazení Judit pro mě bylo jas-
nou volbou. Je v klipu skvělá.“ MET

Signal letos opět naváže
na úspěšné spolupráce
s Laternou magikou.

Jedenáctý ročník Signal Festivalu
představí na sedmi pražských mís-
tech dosud největší galerijní zónu.
Tu připravuje nový kurátorský

tým pod vedením audiovizuálního
umělce Pavla Mrkuse. Jedinečné in-
stalace se tentokrát zaměří přede-
vším na zkoumání hranic audiovizu-
álního a digitálního umění s využi-
tím nových technologií, jako je AR,
technika 3D scanningu nebo originál-
ní zvukové a světelné systémy. Bě-
hem čtyř dní Signal festival nabídne

mimo jiné unikátní díla mexicko-ka-
nadského multimediálního umělce
Rafaela Lozana-Hemmera, polského
kreativního studia Ksawery Kompu-
tery nebo španělského audiovizuální-
ho kolektivu Playmodes. Signal letos
opět naváže na úspěšné spolupráce
s Laternou magikou i Kunsthalle Pra-
ha a spolu s Českým rozhlasem osla-
ví jeho sté výročí.
Kompletní program galerijní zóny

mohou návštěvníci prozkoumat se
vstupenkou Signal Plus, Signal VIP
jim navíc umožní prohlídku v sou-
kromí, bez front a čekání. Signal Fes-
tival odstartuje ve čtvrtek 12. října
a potrvá až do neděle 15. října a zahr-
nuje čtyři dny festivalu, 20 instalací,
z toho sedm v galerijní zóně. MET

Přípravy na tour

Kapela Vypsaná fixa byla překvapena
zájmem o album. VYPSANÁ FIXA

Program letošního ročníku se odehraje na 20 lokacích. SIGNAL FESTIVAL

Praha se rozsvítí

1199018990/
-37%

41905490/
-24%

Kuřecí prsa
skostí bezkůže

cena za 1 kg

Monte
400 g

100 g = 10,48 Kč

Nabídka platí od středy 27. 9. do úterý 3. 10. 2023.

AKCE
AKCE, KAM SE PODÍVÁTE

+1
NÁLEPKA
NAVÍC
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S myšlenkou na zpraco-
vání a připomenutí písní
Petra Nováka si Petr Ben-
de pohrával už dlouhou
řádku let.

Před zhruba 15 lety si Petr Bende zís-
kal náklonnost a přátelství Ivo Plic-
ky, dvorního textaře Petra Nováka.
Následovala zelená od dalších auto-
rů, muzikantů i dědiců a začal tak
vznikat projekt, se kterým nyní zpě-
vák přichází. „Mám opravdu radost!
Tím, že mohu zpívat Petrovy skladby
s kapelou nebo ve velkém obsazení
s filharmonií a mám k tomu přímé
požehnání od autorů a paní dědičky
Daniely Jakoubkové, je tento projekt
pro mne hmatatelný, a vymyká se
tak klasickému revivalu. Je mi ctí být
průvodcem písní a příběhů Petra No-
váka v novém aranžmá.“

První skladbou, kterou si Petr Ben-
de vybral jako singl, je hit Já budu
chodit po špičkách, se kterým Petr
Novák zazářil již v roce 1967. „Má
úžasnou atmosféru! Vložil jsem do ní
novou kytarovou linku a producent
Lukáš Chromek jí dal moderní ráz,
ale zanechal v ní původní energii
v celkové aranži. Zhostil se toho skvě-
le amocmu děkuji.“ dodává zpěvák.

Autorem textu oblíbené skladby
není nikdo jiný než již zmíněný Ivo
Plicka: „Je tomu už něco málo přes
60 let, když jsem jednou brzo ráno za-
zvonil na dveře Petra Nováka, který
ještě ležel v posteli, a položil jsem
před něj papír s textem k písni, kte-
rou jsem nazval Já budu chodit po
špičkách. Petr se na to krátce podíval
a pak spokojeně přikývl: ‚Tak to si ne-
chám a něco s tím do konce týdne
udělám. No a pak to třeba i nahraje-
me.‘ To, co s tím Petr udělal, je histo-
rie a mně jenom mrzí, že on nevidí
a neslyší svoji píseň v nové úpravě
tak, jak ji udělal Petr Bende. Někomu
se tomožná nemusí úplně líbit, ale já
jsem za sebe i za Petra vděčný a tato
nová úprava je pro mě jako pohlaze-
ní a vzkříšení k novému životu.“
Nový singl Já budu chodit po špič-

kách vychází v exkluzivní distribuci
Supraphonu, kde vznikly všechny zá-
sadní nahrávky Petra Nováka. Ve spo-
lupráci s textařem a hudebníky, kte-
ří stáli po boku Petra Nováka na kon-
certních pódiích, vybral a upravil
Petr Bende celkem 15 skladeb, které
mapují kariéru legendárního zpěvá-
ka. Z nich sestavil celý koncertní pro-
gram a fanoušci se tak mohou těšit
na zbrusu nové vystoupení s filhar-
monií, kde nové aranžmá napsal Jan
Lstibůrek, ale také se připravují kon-
certy s kapelou. MET

Petr zpívá Petra

Příští rok už se chystá
Festival Rock for People zná první-
ho ze čtyř headlinerů 28. ročníku,
který se uskuteční od 12. do 15.
června 2024 v hradeckémmulti-
funkčním Parku 360. Britská ka-
pela Bring Me The Horizon, která
má na svém kontě nominace na
prestižní Grammy nebo Brit
Awards a je několikanásobným
držitelem ocenění Kerrang a Hea-
vy Music Awards, se rychle stává
jednou z nejúspěšnějších součas-
ných rockových kapel a objevova-
la se na fanouškovském wishlistu
Rock for People v největší míře.
Podle ředitele festivalu Michala
Thomese jsou fanoušci na prvním
místě. MET

Oslava 30. výročí
Výstavou s názvem Když jednoho
podzimního rána studující vrcho-
lí oslavy 30. výročí založení Fakul-
ty výtvarných umění Vysokého
učení technického (VUT) v Brně.
Vernisáž se uskuteční v úterý
3. října v 18.00 v prvním patře
Domu pánů z Kunštátu v Domini-
kánské ulici. Pro návštěvníky
bude ke zhlédnutí do 5. listopa-
du, uvedla v tiskové zprávě
mluvčí VUT Jana Vyklická.
Výstava se ohlíží za dosavadní
existencí fakulty a uměleckého
vzdělávání. Celoroční oslavy
mají bilancovat 30 let od vzniku
fakulty. ČTK

Hra britského autora
Městská divadla pražská zvou do
kuchyně velké restaurace, jejíž
majitel láká hosty na vybrané po-
krmy i na televizní kuchařskou
hvězdu. V zákulisí kuchyně se
však pod naleštěným povrchem
skrývá dramatická realita. Premié-
ra hry Arnolda Weskera se usku-
teční 7. října v prostoru bývalé
restaurace, aktuálně pojmenova-
ném 3Kino Art Pasáž v domě U No-
váků. Autor hry ArnoldWesker
vyrůstal v rodině židovských při-
stěhovalců. Otec byl z Ukrajiny,
matka ze Sedmihradska a praco-
vala jako kuchařka. Finanční situ-
ace neumožnila Weskerovi studo-
vat, dva roky sloužil v RAF a pak
vystřídal řadu zaměstnání. MET

M
DP

12901690/
-24%

699013990/
-50%

XXL

3990059900/
-33%

12901590/
-19%

BeBe
Dobré ráno
50 g, více druhů

100 g = 25,80 Kč
• 11,90Kč

RioMare
Insalatissime

160 g
více druhů

100 g = 43,69 Kč
• 69,90Kč

Pedigree
Kapsičkypropsy

40× 100 g
100 g = 9,98 Kč
• 399,00Kč

Mattoni
jemněperlivá,

neperlivá,
perlivá

1,5 l, 3 druhy
1 l = 8,60 Kč
• 12,90Kč

Nabídka platí od středy 27. 9. do úterý 3. 10. 2023.

Nejnižší cena za posledních 30 dní.

40KS

KRÁTCE
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Animovaný film
Tlapková patrola ve
velkofilmu zamíří
zítra do kin.

Roztomilí psí záchranáři se
vracejí s dalším dobrodruž-
stvím. V hlavní roli budou
tentokrát superschopnosti,
které naši hrdinové získají
poté, co na jejich domov do-
padne meteorit.
Tlapková patrola je jedním

z největších fenoménů sou-
časnosti. Psí záchranáře, kte-
ří umějí létat s letadlem, ha-
sit požáry, strážit zákon a dě-
lat spoustu dalších užiteč-
ných věcí, milují děti po ce-
lém světě. Stejnojmenný tele-
vizní seriál láme rekordy ve
sledovanosti, stejně si vede
v prodeji hraček a podobně
se dařilo jejich prvnímu fil-
movému dobrodružství před
dvěma lety.

A teď je tu nový film a spo-
lu s ním i zázračný meteorit,
který spadne přímo na jejich
domov, městečko Adventure
City. Proč zázračný? Protože
díky němu už tak šikovní pej-
sci získají báječné super-
schopnosti, takže z Tlapkové
patroly jsou rázem Mocné
tlapky.

Asi největší radost z toho
má nejmenší členka party,
fenka Skye, která rázem zís-
kala obří sílu, díky níž by
mohla skály lámat. Než si
však členové Mocných tlapek
stačí své dovednosti pořádně
vyzkoušet, budou je muset
použít v praxi. Jejich věčný
nepřítel pan Humdinger, bý-

valý starosta Adventure City,
uprchl z vězení a dal se dohro-
mady s šílenou vědkyní Victo-
rií, která po kouzelnémmete-
oritu také pase. Co se stane,
když i tihle dva zlouni získají
superschopnosti? Adventure
City se ocitne ve velkém ne-
bezpečí. Budou Mocné tlapky
na jeho záchranu stačit? MET

Přímo v den volna jde zítra
do distribuce animovaný sní-
mek Tlapková patrola ve vel-
kofilmu. Cestu do kina si ale
mnohé děti, a zřejmě tedy i je-
jich rodiče, do konce roku na-
jdou ještě několikrát. Počet
animáků je v posledním čtvrt-
letí dvojciferný.

Velcí hráči
Samozřejmě svého zástupce
pošle do kin studio Disney.
Půjde o fantasy muzikál Přá-
ní od režiséra Chrise Bucka,
který má na kontě Ledové
království či Divoké vlny.
Illumination a Universal

chystají pro předvánoční
zpestření snímek Ptáci stěho-
vaví o kachní rodince. Univer-
sal stojí i za DreamWorks.
Z této dílny vzejde už třetí díl
v rámci animované komedie
Trollové. Opět s mnohými
hvězdami, které propůjčily
postavičkám své hlasy.

Speciální trhy
Své zástupce mezi animáky
má klasicky Francie. Napří-
klad Esa z pralesa znají děti
určitě jako seriál ze stanice
ČT Déčko. Za pár týdnů se do-
čkají v kinech snímku s ná-
zvem Esa z pralesa 2: Světové
dobrodružství. Z dílny autor-
ské dvojice Jean-Loup Felicio-
li, AlainGagnol přijde speciál-

ně pojatý film Nina a ježkovo
tajemství. Tvůrce Jeremy Zag
má na kontě už několik se-
zon seriálu Kouzelná beruška
a černý kocour. Nyní své hrdi-
ny pošle do filmu.
Japonský autor mnoha

úspěšných děl Hajao Mijaza-
ki přijde s novinkou Kimitači
wa dó ikiru ka, a potěší tak fa-
noušky nejen u nás stále po-

pulárnější mangy. Úplně jiné
pojetí nabídne polské histo-
rické drama Jagna. Do hry
vstoupí na konci října i brit-
ská škola animace se svýmpo-
jetím klasického díla Oscara
Wilda Strašidlo cantervillské.

Česká stopa
Režisér Filip Pošivač už sbírá
se svým snímkem Tonda,

Slávka a kouzelné světlo
ceny na různých festivalech,
i když film půjde až na začát-
ku listopadu. O co vlastně
v koprodukčním česko-slo-
vensko-maďarském díle jde?
Jedenáctiletý Tonda má jedi-
nečnou vlastnost – od naroze-
ní svítí. Jeho možná až
přespříliš starostliví rodiče se
ho snaží držet doma, aby jej

ochránili před vnějším svě-
tem. To se změní ve chvíli,
kdy se před vánočními svát-
ky do jednoho ze sousedních
bytů nastěhuje Slávka, tajem-
ná dívka, která mu obrátí
svět naruby.

Snímek Tonda, Slávka a kouzelné světlo bude zřejmě na českém
trhu opět hrát na nějakou dobu animovaný prim. CINEMART

PAVEL
URBAN
pavel.urban@metro.cz

HVĚZDNÉ HLASY

Příběh snímku se tentokrát točí kolem kříženky Skye. Podobně tomu
bylo ve filmu Paw Patrol: Jet To The Rescue. CINEMART

Esa z pralesa čeká boj se superpadouchem, který pokryl džungli
toxickou růžovou pěnou. Ta vybouchne při kontaktu s vodou. BIOSCOP

Animované žně do Vánoc

Hrdinům ve filmu propůjči-
ly v originále hlasy mnohé
známé osobnosti.

• Ať už jde o zkušenou da-
bérku a herečku Taraji P.
Hensonovou, či Mckennu
Graceovou coby hlas letec-
ké záchranářky Skye.

• V menších rolích si zahráli
ale třeba také Kim Karda-
shianová, Kristen Bellová
nebo Jimmy Kimmel. MET

Už tak skvělá štěňata
získají superschopnosti





14 středa 27. září 2023

Bod obnovy po
téměř deseti letech
příprav baví diváky
v kinech. Díky netra-
dičnímu zpracování
a kvalitním vizuál-
ním efektům přináší
závan svěžesti a ori-
ginality do stojatých
vod domácí kine-
matografie.
Když se řekne české novodo-
bé sci-fi, spousta obyvatel tu-
zemska neví, co si pod tímto
pojmem představit. To se
nyní začíná pomalu měnit,
a to díky snímku Bod obnovy.
Jeho děj se odehrává v roce
2041, tedy v době, kdy si
může každý člověk zálohovat
svou osobnost a přelstít tak
smrt. Dvojnásobná vražda
však nesplňuje pravidla, obě-
ti nejde vrátit zpět k životu,
a tak má agentka Em před se-
bou komplikovaný případ.
Film Bod obnovy je až neče-

kaně řemeslně a vizuálně
podmanivý a po téměř všech
stránkách vyzrálým sci-fi, kte-
ré, a to je na něm nejlepší,
ani na vteřinu nepůsobí lev-
ně, trapně nebo nějak směš-
ně. To je na české poměry
majstrštyk. Naopak se může
v jistých aspektech zařadit po
bok zahraniční konkurence
v čele s Blade Runnerem,
Minority Report či Já, Robot,
od kterých tvůrci vizuálně
opisují. Dojem kazí pouze
trochu prostoduchá detektiv-
ní zápletka. To ale snímku
rádi odpustíte. Přinášíme
několik dalších sci-fi titulů
posledních let, které podle
nás rozhodně stojí za vaši
pozornost.

Probudím se včera a spol.
Hraných celovečerních filmů
s vědecko-fantastickými prv-
ky se v tuzemsku příliš mno-
ho netočí. Poslední snímek,
který se tohoto úkolu před
Bodem obnovy v české kotli-
ně řádně zhostil, byla kome-
die Jiřího Mádla Probudím se
včera (2012). Z porevolučních
filmů však stojí za povšimnu-
tí také pohádkový Freonový
duch (1990) se zpívajícím
VlastimilemBrodskýmvhlav-
ní roli, kultovní Svěrákův
Akumulátor 1 (1994), Dvojro-
le (1999) s excelentní Terezou
Brodskounebo TV snímekNe-
smluvená setkání Ireny Pa-
vláskové z roku 1995.

Pecky do roku 1989
Pokud sáhneme před rok
1990, otevře se před námi na-
jednou paleta kultovních
sci-fi titulů. Pro účely tohoto
článku vypíchnu jen mé úpl-
ně nejoblíbenější. Zítra vsta-
nu a opařím se čajem (1977)
režiséra Jindřicha Poláka, Za-
bil jsem Einsteina, pánové…
(1969, režie Oldřich Lipský),
Tajemství hradu v Karpatech
(1981, režie Oldřich Lipský),
Tajemství Ocelového města

(1978, režie Ludvík Ráža),
Pane, vy jste vdova! (1970, re-
žie Václav Vorlíček), Na ko-
metě (1970, režie Karel Ze-
man), Ikarie XB 1 (1963, režie
Jindřich Polák) a v neposled-
ní řadě Adéla ještě nevečeře-
la (1977, opět skvělý Oldřich
Lipský a jeho věrný scenáris-
tický kolega Jiří Brdečka).

Svět pod hlavou
Samostatnou kapitolou je
také tuzemská sci-fi seriálová
tvorba. I před rokem 89 neby-
lomoc kde brát. Čest patří vý-
jimkám v podobě Návštěvní-
ků (1983, režie Jindřich Po-
lák), Chobotnic z II. patra
(1987, režie Jindřich Polák),
což ale byly de facto dva fil-
my, Křečka v noční košili
(1987, režie Václav Vorlíček)
či slovenského seriálu Spadla
z oblakov (1980, režie Radim
Cvrček), v němž ústřední po-
stava jménem Majka pochází
z planety Gurun.
Po revoluci není, co se seriá-

lů týče, v Česku také moc kde
brát. Máme tu v podstatě jen
komediální Kosmo (2016)
a především skvělý Svět pod
hlavou (2017). V případě dru-
hého zmiňovaného se jedná

bezesporu o jeden z nejlep-
ších mysteriózních seriálů,
jaké byly kdy v tuzemsku na-
točeny.
Pokud vezmeme v potaz,

že v něm hrdina cestuje
časem do osmdesátých let,
aby se následně ve svých dob-
rodružstvích vyhraňoval vůči
normalizačním seriálům, jde
dokonce o dosud neviděný

originální koktejl. I po letech
od vzniku mu je ku škodě
snad jen převzatý zahraniční
formát. Ku prospěchu na-
opak vynikající výkon Václa-
va Neužila (exceluje i v Bodu
obnovy).

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Češi v pražských kulisách levně natočili sci-fi, které vypadá světově.
Panorama Prahy fasuje futuristickou podobu brutalistní architektury.

Herečka AndreaMohylová jako
agentka Em Trochinowská

Ambiciózní české sci-fi bylo
v kinech naposledy v roce
2018. A u diváků pohořelo.

• Snímek s názvemMars
režiséra Benjamina Tučka,
od kterého jsme mohli vi-
dět válečného Protektora,
začíná již na rudé planetě.
Něco jako příběh či smysl
byste tu hledali marně.
Film je částečně experi-
mentální a z hlediska hu-
moru záměrně trapný.
Tvůrci počítali s tím, že po-
kud robot a kapitán bu-
dou tentýž vtip v obmě-
nách opakovat dokola, di-
vák se časem zasměje. JAR

Ve filmu si zahrála i budova Národního divadla. Kouzelníci přes
digitální efekty pouze do pozadí přidali další brutalistní budovu.

Už desátý ročník filmového
festivalu sci-fi filmů Future
Gate vypukl včera v Praze.

• Letošním hlavním hostem
akce bude kanadský herec
Michael Ironside, který
v průběhu slavnostního
zahájení v pražském Kině
Lucerna převzal cenu. He-
rec se proslavil v klasikách
jako Hvězdná pěchota
nebo Total Recall.

• Akce bude probíhat v Kině
Lucerna na Václavském ná-
městí, a to až do příštího
pondělka. Více na webu
futuregate.cz. JAR

Monumentální mrakodrapy se tu prolínají se strohými interiéry,
k nimž posloužily pražské budovy. Třeba OC Kotva. 5x BIOSCOP

Tenhle filmový most v Praze nenajdete. Ve snímku si však zahrál
i Trojský most, který již potřebnou futuristickou podobu v reálu má.

ČEŠI NAMARSU SCI-FI FESTIVAL

Následovník Blade Runnera
nakopl domácí sci-fi scénu
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@mojemetro
Kamarád violista z České filharmonie, co jsme spolu byli na
vojně, mi včera řekl, ať napíšu o jídle, které téměř všichni
známe, ale každý ho má rád jinak.
Ještě než se do tohoto vysoce kulinárního tématu pustím, rád
bych podotkl, že můj kamarád muzikant procestoval se zmí-
něným věhlasným hudebním tělesem za posledních čtyřicet
let prakticky celou planetu. To znamená, že ochutnal nejroz-
todivnější pokrmy a nápoje, ať už jako samostatná jednotka,
nebo jako pozvaný filharmonický host. Každopádně, ctí i na-

dále knedlíky s vejci, stejně jako
já. Je to zbytkové jídlo, knedlíky
mohou být lehce ovadlé, nedoje-
dené od obědy, ale vejce musí
mít kvalitu, a pak už záleží na
kreativitě ve stylu „co dům dal“,
zbylá slanina, uzenina, sýr,
cibulka, petrželka nebo pažitka,
sladká nebo uzená paprika a tak
dále. Můj filharmonik říká, že
někdo je má rád osmažené

a pak obalené, a jiný zase vlhké a rovnou do vajíčka. Já tedy
miluji hodně osmažené, až křupavé knedlíčky a pak zamícha-
né se žluťoučkým vejcem, a pokud je k mání trocha bylinek,
tak jsem na vrcholu gastronomického blaha!
Knedlíky jsou specialitou střední Evropy. Bavoráci tvrdí, že je
vymysleli oni, a my se holedbáme, že je to náš typický národ-
ní pokrm. Evropa je vlastně malá. Ovšem knedlíky s vejci, to
je unikátní a velmi chutná potrava ve stylu „recycling“, ať se
podávají v Mnichově, Českých Budějovi-
cích nebo v Salcburku!

Já tedy
miluji

hodně
osmažené,
až křupavé
knedlíčky.

LUŠTĚNKA:DROBNOKRESBA
ŘEŠENÍSUDOKU:

LUŠTĚNKA

Nedávno dokončená rekonstrukce vdechla Elektrickým podnikům
nový život. Budova poblíž stanice metra Vltavská vznikla v letech
1927 až 1935 podle návrhu Adolfa Benše a Josefa Kříže na
pozemcích bývalé továrny na výrobu klobouků. Fotogalerii
z budovy najdete na Instagramu@mojemetro.

Tohle je místo na váš vzkaz! Do žlutého rámečku napište přání,
výzvu, básničku nebo něco namalujte. Výtvor vyfoťte a sdílejte
s hashtagem #METROTAG na svém Instagramu. Vzkaz lze poslat
i jako zprávu přes Facebook nebo e-mailem na mms@metro.cz.
Váš výtvor dáme do novin!

1. okrasa
2. očištěný praním
3. osobní auto (hovor.)
4. odborové organizace
5. částky peněz
6. pásek na krku psa

7. okaři, pytláci (zast.)
8. opak „hladce“ u pletení
9. vyrobený z ovsa

10. úskok stranou
11. revoluční činnosti
12. obyvatel Opavy

Knedle s vejci

PAVEL MAURER
MILOVNÍK JÍDLA
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„Ve virtuální
realitě mi to šlo
daleko líp!“

MAREK KRÁČMAR
Facebook

Teplotní rekordy: 0,7 °C (1877) 26,0 °C (1866, 1947) Bio:

SUDOKU
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NAPADÁVÁSVTIPNÝ POPISEK?
Napište bublinu a reagujte na
sloupek na:www.facebook.com/
denikmetro FOTO: 2x AP

20.10 Ochránce (4/10)
Mužská záležitost. Seriál (ČR,
2021). Facka drzému žákovi
jako důvod k odvolání ředi-
tele... Hrají: L. Vaculík, J. Čen-
ský, J. Plesl, P. Řezníček

21.15 13. komnata
Hynka Bočana

21.40 Dobrodružství
kriminalistiky (22/26)
Hon na rozhlasových vlnách.
Krimiseriál (ČR/N/Fr., 1993)

22.35 Oběti a vrazi
Drama (ČR, 2000)

00.10 AZ-kvíz

20.00 Selská krev

21.00 Národní klenoty II
Český ráj – Skalní velkoměsto

21.30 Hledání ztracených
světů II. – Indie (4/6)
Devprayag

22.00 Jak se dělá
dobrá škola (4/10)

22.25 Iveta (4/8)
Komediální seriál (SR, 2021)

23.10 Konec války v barvě (4/5)

23.55 Apokalypsa:
Válka světů (3/6)

20.20 MasterChef Česko VII (5)
Boj o titul MasterChef Česko
a dva a půl milionu korun
pokračuje!

21.40 Souboj na talíři III (5)
Dva skvělí kuchaři Honza Punčo-
chář a Přemek Forejt vyráží za
dalším letnímdobrodružstvím

22.40 Kriminálka Las Vegas (9)
Nelítostně. Krimiseriál (USA,
2000). Hrají: P. Guilfoyle,
W. L. Petersen

23.40 Dr. House II (13, 14)
Seriál (USA, 2005)

01.45 Kriminálka Las Vegas (9)

20.15 Pod hladinou (5)
Chladnokrevně. Krimiseriál
(ČR, 2023). Hrají: M. Hádek,
S. Nováková, M. Adamczyk

21.35 Show Jana Krause
Jan Kraus, jak ho znáte,
v úspěšné show!

22.45 Případy Josefa Klímy
Publicistický pořad, ve kterém
Josef Klíma rozplétá známé
i méně známé kauzy

23.15 Ano, šéfe!
Jsme tu proto, abyste
v hospodách nejedli blafy!

00.10 Policie v akci

15.00 O Feed

16.00 Óčko hity

20.00 O Black List

21.00 Óčko hity
Klipy nonstop

22.00 Naked Attraction
Seznamka na tělo

22.30 Taxikář (4/8)
Tři čárky. Jeden příběh,
jedna noc a desítky osudů

22.45 Óčko flirt
Proud klipů a sexy
vzkazy diváků Óčka

ČT1 ČT2 NOVA ÓČKOPRIMA
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Osud původního
stadionu fotbalistů
Slavie ve Vršovicích
byl velmi pohnutý.

Psalo se 27. září roku 1953,
když se v Praze otevřel nový
stadion. Postaral se o to teh-
dejší primátor hlavního měs-
ta Václav Vacek, jehož jméno
stadion nesl, i když se Slavií,
která zde našla svůj nový do-
mov, neměl nic společného.

A vlastně to ani tehdy neby-
la Slavia. Klub se jmenoval
z vůle komunistického reži-
mu Dynamo. To navíc nehrá-
lo v nyní už tradičních červe-
no-bílých dresech, ale v mod-
ro-červených, místo slávistic-
ké hvězdy byl nápis DSO Dy-
namo. Pro klub velké historie
šlo o pořádnou potupu. Ne-
vkusné dresy o poločase slá-
visté sundali. Zápas proti vo-
jenskému týmu Křídla vlasti
Olomouc skončil 1:1, první
gól domácích dal tehdy čtyři-
cetiletý Josef Bican.

Jak se vůbec stalo, že se Sla-
via stěhovala do Vršovic? Už
od roku 1897 hrála na Letné.
O čtyři roky později našla v ji-
hovýchodní části pláně mís-
to, kde otevřela první travna-
té hřiště v dnešnímČesku. Po-
stupně se stadion rozrůstal,
ale v roce 1945 byl nacisty vy-
pálen. Běhemněkolika let do-
šlo k obnově, na Letné vyrost-
la nová dřevěná tribuna. Jen-
že ještě než bylo vše dodělá-
no, rozhodl režim, že musí
stánek slávistů ustoupit Stali-
novu pomníku.

Nový stadion v Edenu
i s přenesenou tribunou z Let-
né měl kapacitu 38 tisíc divá-
ků. Ovšem také mnoho pro-
blémů. „Hřiště vzniklo na
místě bývalého rybníka, kte-
rýžto zkomplikoval práci
a ohrožoval kvalitu terénu.
V zemi totiž byly pozůstatky
takzvaných agresivních vod,
takže chemické složení půdy
nahlodalo základy,“ píše se
v knize Věčná Slavia. Hrací
povrch byl neodborně polo-
žen na jílu ze stavebních vy-
kopávek, a tak semusel něko-

likrát měnit. Diváci se museli
při příchodu na stadion bro-
dit bahnem. Při kolaudaci
bylo opomenuto vybudování
ozvučení. Postaral se o něj až
Oldřich Bartůněk, který pak
dělal na stadionu hlasatele.
Už po 20 letech provozu se

začalo mluvit o tom, že je sta-
dion nevyhovující, ale slávis-
té na něm odehrály poslední
zápas až v roce 2000, čtyři
roky předtím zde slavili ligo-
vý titul. V novém století pak
byl starý stadion zbourán
a postaven nový. PAVEL URBAN

Takto vypadaly pozůstatky areálu po demolici v tomto století. Slavii
se na starém stadionu v Edenu několik desetiletí moc nedařilo. MAFRA

Slavnostní otevření nového stadionu Slavie ve Vršovicích v roce 1953.
Tehdy nesl název Stadion Dr. Václava Vacka. PROFIMEDIA

Eden otevřeli před 70 lety. Ve
špatné době a pod cizími jmény

Alonso vymění Leverkusen za Real Madrid
Fotbalisty Realu Madrid by měl od příští sezony vést Španěl Xabi Alonso. Bývalý záložník
Bílého baletu v současnosti trénuje Leverkusen s českými útočníky Patrikem Schickem,
AdamemHložkem a brankářemMatějem Kovářem. Vedení Realu si jednačtyřicetiletého
mistra světa a dvojnásobného evropského šampiona podle Radia Marca vyhlédlo jako
nástupce Carla Ancelottiho. Čtyřiašedesátiletý italský kouč by měl po odchodu z Madridu
převzít brazilskou reprezentaci. Na lavičce Leverkusenu působí Alonso od října 2022. ČTK

Fanoušci Slavie mají letos
všechny své historické sta-
diony na permanentních
vstupenkách. Originální
design vytvořil designér
a malíř Michael Červenka.

• Jednou z pěti variant je
právě i známá dřevěná tri-
buna v původním Edenu.
Také současný stánek hrá-
čů Slavie si mohli fanoušci
zvolit. Od jeho otevření le-
tos uplynulo 15 let. PUR

Hokejové MS.
Enormní zájem
Do soutěže o přednostní
právo k nákupu vstupe-
nek na hokejové mis-
trovství světa v Česku
v příštím roce se zaregis-
trovalo přes 123 tisíc fa-
noušků. Ti, kteří budou
vylosovaní, budou mít
šanci zakoupit si vstu-
penky od pondělí 2. říj-
na. Největší zájem byl
o zápasy české a sloven-
ské reprezentace, hlav-
ně o denní balíčky se zá-
pasy proti Kanadě, Fin-
sku a Švýcarsku. Volný
prodej vstupenek začne
10. října v 10 hodin. ČTK

Nemovitosti - poptávka

Vyplatíme Vaše dluhy!
Vykoupíme Vaší nemovitost

a nadálemůžete
v nemovitosti bydlet

737 352 730

AP

KRÁTCE

NA PERMANENTKÁCH

Kancelář řádkové inzerce: Václavské
náměstí 1, palác koruna, Praha 1



Užitkové
vozy


